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تورم 120 کشور زیر3درصد
کارشناس اقتصادی گفت: ۱۲۰ کشور در دنیا تورم زیر ۳ درصد 
دارند و تقریباً هیچ نوس��ان قیمتی ندارند یعنی ماش��ین خوب و 
سوخت خوب را دارند ولی ما یک گاری ای داریم و اوج هنرمان 
این اس��ت که بگوییم تورم در س��ال آینده ۳۰ درصد باش��د یا 
۴۰ درصد! به گزارش تس��نیم میثم هاش��م خانی افزود: بالاخره 
بای��د تصمی��م بگیریم که می خواهی��م روزی به تورم مطلوب 

دنیا برسیم یا خیر. 
امروز از هر ۳ کشور دنیا ۲ کشور تورم سالانه زیر ۳ درصد دارند 
ولی ما الآن تورم ماهانه مان هم زیر ۳ درصد برسد می گوییم 
"ت��ورم را کنت��رل کردیم" و منتش را س��ر م��ردم می گذاریم.

هاش��م خانی ادامه داد: ش��اید ۶۰ س��ال قبل بین اقتصاددان ها 
بحث بود که تورم بالا بده وبس��تانی با رش��د اقتصادی دارد اما 
الآن ک��ه در دنی��ا ت��ورم اکثر کش��ورها زیر ۳ درصد اس��ت، ما 
نمی توانی��م درب��اره تورم های بالا تصمیم بگیریم و بگوییم که 
"تورم بالا باش��د ولی رش��د اقتصادی داش��ته باشیم"!اگر هیچ 
تحریمی نداشتیم و تورم ما ۳۰ درصد بود ولی تورم ۱۲۰ کشور 
دنیا زیر ۳ درصد)!( همین کافی بود که قدرت رقابت با دنیا را از 
دس��ت بدهیم، به این دلیل که قیمت تمام ش��ده ما هر سال ۳۰ 
درصد بالا می رود ولی قیمت تمام ش��ده این کش��ورها ۱۰ سال 

یک بار ۳۰ درصد بالا می رود.

افزایش زمان تقسیط مالیات های مستقیم 
 بر اساس ابلاغیه رئیس جمهور، مدت زمان تقسیط مندرج در 
ماده ۱۶۷ قانون مالیات های مستقیم برای بنگاه های تولیدی 
غیردولتی به حداکثر شصت )۶۰( ماه افزایش یافت. به گزارش 
ایلنا، بر اس��اس ابلاغیه ریاس��ت جمهوری به وزرای اقتصاد و 
صمت، مدت زمان تقس��یط مندرج در ماده ۱۶۷ قانون مالیات 
ه��ای مس��تقیم صرفا برای بنگاه ه��ای تولیدی غیر دولتی که 
برنامه احیای تولید و ساماندهی مالی آن ها به تایید ستاد ملی 
تسهیل و رفع موانع تولید رسیده است به حداکثر شصت )۶۰( 

ماه افزایش می یابد.

توقف ریزش ارزهای دیجیتالی 
 روند نزولی بیش��تر ارزهای دیجیتالی متوقف ش��د اما بیتکوین 
هنوز موفق به ورود به کانال ۵۰ هزار دلار نشده است.به گزارش 
ایس��نا از س��ی ان بی س��ی، گری گینزلر- گزینه پیشنهادی جو 
بایدن برای تصدی سمت رییس کمیسیون بورس و اوراق بهادار 
آمریکا گفته است باید نظارت بیشتری بر بازار ارزهای دیجیتالی 
صورت گیرد و رویکرد سختگیرانه تری برای محافظت از منافع 

مشتریان این ارزها اتخاذ شود. 
این سخنان به فاصله کمی پس از آن بیان می شود که ایلان 
ماسک- بنیان گذار تسلا که پیشتر دوج کوین را ارز مردم خوانده 
بود در تغییر موضعی آشکار توییت کرد: اگر مالکان عمده دوج 

کوین اقدام به فروش آن ها کنند به آن ها حق می دهم! 

سرگردانی گمرک در تعیین نرخ عوارض 
 ریی��س کل گم��رک در مورد احتمای تغییر درآمدهای گمرک 
برای س��ال آینده گفت: موضوع مد نظر لایحه بودجه این بود 
که ارزش کالا به اس��تناد تبصره ماده ۱۴ قانون امور گمرکی 
صورت بگیرد که حال باید دید چه تصمیمی برای بودجه گرفته، 
حتما تا پایان امس��ال تکلیف این موضوع روش��ن و به گمرک 
ابلاغ می شود که مبنای ارزش محاسبات کالایی تبصره ماده 
۱۴ باش��د یا ۴ هزار و ۲۰۰ تومان فعلی. مهدی میراش��رفی در 
گفت وگو با ایلنا ادامه داد: بین دو حالت تعیین تکلیف می شویم 
یا الان ارزش کالا بر مبنای دلار ۴۲۰۰ تومانی محاسبه شود 
که مبنای محاس��به حقوق و عوارض اس��ت یا اینکه به اس��تناد 
تبصره ماده ۱۴ به نرخ برابری که بانک مرکزی اعلام می کند.
رییس کل گمرک ایران درباره کالاهای دپو شده در بنادر چه 
کالای اساس��ی و چه کالای غیر اساس��ی گفت: هر گاه س��ه 
میلیون و 8۰۰ تا ۴ میلیون تن کالا موجود باش��د نش��ان از آن 
دارد که ش��رایط عادی اس��ت. هرگاه که بالای ۴ میلیون تن 
کالا وجود داش��ته باش��د، می توان گفت وضعیت در حال خروج 

از شرایط عادی است. 
می��زان دپ��وی کالای غی��ر اساس��ی به حداقل رس��یده و فقط 
 ۴۰ میلی��ون دلار کالای��ی اس��ت ک��ه تعیین و تکلیف نش��ده، 
 بنابرای��ن مراج��ع مربوط��ه هرچ��ه س��ریع تر باید درب��اره آن 

تصمیم بگیرند. 

متراژ خانه در تعیین مالیات نقشی ندارد
 معاون سازمان امور مالیاتی گفت: طبق قانون جدید از یک متر 
تا چندین هزار متر خانه شامل مالیات بر خانه خالی می شود و از 
آن مالیات اخذ می شود و فقط منوط به خانه های زیر ۱۵۰ متر 

نیست و مکانیزم آن مالیات بر اجاره بهای خانه است.
ب��ه گزارش تس��نیم، علیزاده گفت: طب��ق قانون فراهم کردن 
زیرس��اخت های شناس��ایی خانه های خالی به عهده وزارت راه 
و شهرس��ازی اس��ت و اگر این زیرس��اخت ها فراهم نش��ود ما 
نمی توانیم مالیاتی اخذ کنیم.وی ادامه داد: به طور مثال ما اگر 
بدانیم خانه ای بیش از مدت مجاز خالی مانده اس��ت تا زمانی 
ک��ه س��امانه ام��لاک و اس��کان این موضوع را ب��رای ما محرز 
نکند نمی توانیم برای اخذ مالیات آن خانه اقدام کنیم.او گفت: 
به تازگی مجلس قانونی را تصویب کرده اس��ت که بر اس��اس 
آن اگر خانه ای بیش از ۴ ماه خالی از س��کنه باش��د و صاحب 
خانه بیش از یک خانه داش��ته باش��د ش��امل اخذ مالیات بر خانه 

خالی می شود.
این قانون از دی ماه امس��ال ابلاغ ش��ده اس��ت و تا پایان س��ال 
۹۹ نمی توانیم با استناد به این قانون مالیاتی بگیریم.این مقام 
مس��ئول ابراز کرد: مردم موظف هس��تند اطلاعات خانه های 
خود را وارد س��امانه املاک و اس��کان کنند و از ابتدای ۱۴۰۰ 
ه��م م��ا می توانیم با شناس��ایی خانه های خال��ی که بیش از ۴ 
م��اه خال��ی بوده ان��د و صاحب خانه خانه های دیگر هم دارد اخذ 

مالیات را آغاز کنیم.

اقتصاد كلان

 گروه اقتصادی – كورش شرفشاهی: پس از آنكه لايحه بودجه 
1400 با چالشـهای بسـياری رو به رو شـد، كليات آن از سـوی 
نمايندگان رد شد و برای اصلاح به دولت ارجاع شد، بار ديگر 
كليات اصلاحيه بودجه به صحن علنی ارايه شد كه اين بار با 
رای بالايی به تصويب نمايندگان مجلس رسيد. لايحه اصلاحی 
بودجه 1400 پس از اظهارات موافقان و مخالفان به رای گيری 
گذاشـته شـد كه با 211 رای موافق، 28 رای مخالف و ۶ رای 
ممتنـع  از 252 نماينـده حاضـر با كليـات اين لايحه موافقت 
شد.لايحه بودجه 1400 نخستين بار در 12 آذرماه 1399 توسط 
»حسـينعلی اميری« معاون پارلمانی رييس جمهوری تقديم 
مجلس شورای اسلامی شد و كميسيون تلفيق  در مهلت پيش 
بينی شـده جزئيات آن را بررسـی كرد. اما نمايندگان مجلس 
در جلسه علنی 14 بهمن ماه با كليات لايحه بودجه سال 1400 
مخالفـت كردند. در ابتدای جلسـه نامه رييس جمهور مبنی 
بر تقديم اصلاحيه بودجه خوانده شـد و بدنبال ان موافقان و 

مخالفان نظرات خود را مطرح كردند.

آسیب بلاتکلیف گذاشتن بودجه  � 
نماینده صومعه سرا به عنوان موافق گفت نباید در چند ماه پایانی 
فعالیت دولت، بودجه را بلاتکلیف گذاش��ت، مردم از بلاتکلیف 
مان��دن بودجه آس��یب می بینند. س��ید کاظ��م دلخوش گفت: ما 
نمی توانیم کشور را بدون بودجه بگذاریم. چشم مردم به مجلس 
شورای اسلامی است و اگر مجلس حقوق کارکنان و مستخدمین 
دولت و نظام و پروژه های عمرانی را بلاتکلیف بگذارد مردم آسیب 
می بینند ما باید به مشکلات مردم توجه داشته باشیم.وی ادامه 
داد: از طرفی بودجه را نمی شود به چند دوازدهم کشاند، کسانی 
که در س��ال ۱۳۹۱ در مجلس ش��ورای اس��لامی بودند می دانند 
ش��ورای نگهبان بودجه س��ه دوازدهم را رد کرد و گفت در س��ال 
۱۳۹۲ انتخابات داریم الان شرایط حادتر از سال ۱۳8۹۱ و ۱۳۹۲ 
اس��ت اولا در چند ماه آینده انتخابات ش��ورای ش��هر و روس��تا را 
داریم که بخشی از نظارت با مجلس است. دوم انتخابات ریاست 
جمهوری را داریم که هزینه سنگینی از جهت داخلی و بین المللی 
دارد ضم��ن این ک��ه پای��ان کار دولت در چند ماه اول س��ال آینده 
است و ما نمی توانیم بودجه را بلاتکلیف بگذاریم. دولت آینده تا 
سرجایش بنشیند چند ماه طول می کشد و ما به این شکل سال 

را از دست می دهیم.

بی انضباطی بی سابقه � 
در ادامه نماینده بجنورد در مخالفت با اصلاحیه، با بیان این ادعا 
که دولت به دنبال چاق کردن دلال ها است؛ پیشنهاد داد که سه 

دوازدهم بودجه تصویب شود. محمد وحیدی گفت: در اصلاحیه 
بودجه ۱۴۰۰ بی انضباطی بی سابقه ای دیده می شود، رشد بی 
سابقه اعتبارات در بودجه ای که هم اکنون به مجلس داده شده 
بسیار آسیب زا است دستگاههای دولتی و هزینه هایشان نشان 
دهن��ده ع��دم صرفه جویی و بی توجهی دولت به خواس��ته های 
واقعی مردم است.وی با انتقاد از محل تامین اعتبار دولت گفت: 
تامین اعتبار دولت بر اس��اس ش��اخص هایی مثل فروش اموال 
دولت، و اوراق قرضه است تا کی می خواهیم دولت های آینده 
را بدهکار کنیم. این نگاه نشان می دهد که دولت دوازدهم می 
خواه��د ب��رای دولت س��یزدهم تعیین تکلیف کند. اصلاحیه این 
بودجه نشان دهنده این است که یک کشور ثروتمند با یک دولت 
فقیر اداره می شود.نماینده بجنورد گفت: بازگشت دولت به بودجه 
نش��ان دهنده این اس��ت که یک تصمیم جدی برای معضلات 

جامعه گرفته نشده است.

تمکین به رویه قانون  � 
از سوی دیگر عضو کمیسیون برنامه و بودجه با بیان این که دولت 
به رویه قانونی تمکین کرده است، گفت: دولت با این اصلاحیه 
لایحه یک گام به س��مت جلو برداش��ته است. سیدشمس الدین 
حس��ینی گف��ت: دولت برخلاف قب��ل پذیرفت که باید اصلاحیه 

بودجه دهد ما این را به فال نیک می گیریم. باید رفتار منطبق با 
قانون را تش��ویق کرد پس به لحاظ نهادی و قانونی رفتار دولت 
یک گام به سمت جلو محسوب می شود.حسینی با بیان این که 
تصویب کلیات بودجه به معنای تایید جزییات آن نیست، اظهار 
کرد: ما به کلیات بودجه رای می دهیم و بعد از آن در کمیسیون 

تلفیق درباره ی جزییات تصمیم گیری می شود. 

لایحه ارائه شده تورم زاست � 
در ادامه نماینده تهران تاکید کرد: لایحه بودجه ارائه شده بیشتر 
جنبه تبلیغاتی و سیاس��ی داش��ته و در پایان س��ال آینده کشور را با 
مشکلات عدیده ای روبرو می کند. سیدمصطفی میرسلیم گفت: 
بودجه هر کش��ور برای تنظیم مناس��بات مالی و اقتصادی و رفع 
مشکلات اساسی کشور ارائه می شود بودجه اصلاح شده نسبت 
به بودجه قبلی تنها ۳ الی ۴ درصد تغییر داشته و تنها به برخی از 
پیشنهادات کمیسیون تلفیق توجه کرده است.وی افزود: مشکل 
امروز کش��ور مس��اله اش��تغال، رکود و تورم است که کمر مردم را 
شکسته است این بودجه هیچ کدام از مشکلات را حل نمی کند این 
بودجه بر مبنای هزینه ها نوشته شده و توجهی به واقعیت درآمدها 
ندارد. در بودجه فروش نفت روزانه ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار بشکه پیش 

بینی شده است که با شرایط فعلی هیچ مناسبتی ندارد.

 � دفاعیات دولت از اصلاحیه
در پایان رئیس س��ازمان برنامه و بودجه با اش��اره به اصلاحات 
ص��ورت گرفت��ه در لایحه بودجه گفت: دولت طبق نظر مجلس 
الزامات حذف ارز ترجیحی را طی ۶ ماه فراهم می کند. محمدباقر 
نوبخت گفت: پس از بازگشت بودجه فرصت داشتیم منابع مربوط 
به مابه التفاوت بالای ۲۰ درصد را اصلاح کنیم و حداقل ۴۰ هزار 
میلیارد تومان از این محل س��قف منابع لایحه تقلیل پیدا کرد. 
وی ادام��ه داد: ه��ر چن��د ۵۳ هزار میلیارد تومان مصارف را برای 
تبصره ۴ در ارتباط با تقویت بنیه دفاعی افزایش دادیم اما ۴۰ هزار 
میلیارد تومان صرفه جویی در سایر هزینه ها انجام شد.نوبخت 
گف��ت: در اصلاحی��ه قبل��ی همه ۵۳ هزار میلیارد تومان از طریق 
ف��روش اوراق تأمین می ش��د ام��ا با  توجه به نظر نمایندگان این 
موضوع به حداقل ممکن کاهش یافت. در واقع ۳۵ هزار میلیارد 
تومان از حجم فروش اوراق کاهش یافت.رئیس سازمان برنامه 
و بودج��ه اف��زود: حداقل ۴۹ ه��زار میلیارد تومان منابع مالیاتی و 
سایر موارد افزایش یافت؛ به عبارتی نه تنها مقدار فروش نفت را 
افزایش ندادیم بلکه منابع درآمدی جدیدی از محل های مناسب 

شناسایی و افزایش یافت.
مع��اون رئی��س جمهور گفت: ب��ا توجه به نگرانی هایی که برخی 
از منفی بودن تراز عملیاتی داش��تند، با اصلاحیه صورت گرفته 
۳۴ هزار میلیارد تومان صرفه جویی صورت گرفت و کسری یاد 

شده جبران شد.
نوبخت بیان کرد: با توجه به اینکه نباید تکانه جدیدی به بازار کالا 
و قیمت ها وارد شود توافق شد در ۶ ماهه اول ارز ترجیحی حفظ 
شود اما در راستای نظر برخی از افراد مبنی بر یکسان سازی قیمت 
ارز و شفاف سازی در این حوزه بسترها آماده می شود تا علاوه بر 
اینکه به قیمت ها تکانه جدیدی وارد نشود، این حوزه نیز اصلاح 
ش��ود. وی افزود: البته تلاش های دولت صرفاً به محدود کردن 
افزای��ش قیمت ه��ا با توجه به افزایش قیمت ارز محدود نخواهد 
شد بلکه تلاش خواهیم کرد کاهش قدرت خرید کارکنان دولت 

را جبران کنیم.
معاون رئیس جمهور تصریح کرد: بر این اساس علاوه بر افزایش 
۲۵ درص��دی حق��وق کارکنان و بازنشس��تگان، منابع مناس��بی 
برای پرداخت پاداش بازنشس��تگان در ماه پایانی امس��ال و سال 
آینده لحاظ ش��ده تا جای نگرانی وجود نداش��ته باش��د؛ همچنین 
همسان سازی حقوق بازنشستگان با شاغلان در سال ۱۴۰۰ نیز 
ادامه خواهد یافت.نوبخت بیان کرد: باید یادآور ش��د مرحله دوم 
همسان س��ازی حقوق بازنشس��تگان تأمین اجتماعی نیز در این 
اصلاحیه دیده شده و جای نگرانی نیست و طبق توافقات صورت 

گرفته اجرایی خواهد شد.

تجارتازتصویبکلیاتلایحهبودجهپسازکشوقوسهایفراوانگزارشمیدهد

 پایان ماراتن بودجه 

اخبار كوتاه

عضو شورای عالی كار  انتقاد كرد

کارفرمایان و دولت وقت کشی می کنند
عض��و کارگری ش��ورای عال��ی کار با ابراز تاس��ف از اینکه گروه 
کارفرمایی در جلسه شورای عالی کار مسائل بی پایه و اساسی را 
مطرح می کردند تا هم وقت جلسه را بگیرند و هم نتوانیم هزینه 
س��بد معیش��ت را تعیین کنیم گفت: بند دوم ماده ۴۱ قانون کار 
نحوه تعیین دستمزد را مشخص کرده و اسمی از این نیاورده که 
دولت باید هزینه های آموزش، درمان، مسکن و … را تأمین کند 
اما گروه کارفرمایی با طرح این مسائل و اینکه دولت وظیفه دارد 
در سبد معیشت نقش خود را ایفا و هزینه های مسکن، آموزش و 

درمان را تأمین کند، جلسه را به حاشیه بردند.
ناصر چمنی در گفت وگو با مهر افزود: گروه کارفرمایی فرافکنی 
می کردند و نماینده دولت هم با آنها همراهی می کرد و مشخص 
نیست برنامه شان چیست. این در حالی است که بیش از ۴۲ میلیون 

خانوار کارگری و همچنین خانوارهای مستمری بگیران و ۷ میلیون 
کارگر زیرپله ای، چشم انتظار این جلسات هستند.

وی گف��ت: دول��ت بزرگترین کارفرما در کش��ور اس��ت و از گروه 
کارفرمایی حمایت می کند و کارفرماها نیز از سیاست های دولت 

پیروی می کنند. اینکه تعیین هزینه سبد معیشت به جلسه هفته 
آینده )۴ اس��فند ماه( موکول ش��د، به منزله ملتهب کردن جامعه 

کارگری و بازنشسته است که سیاست خوبی نیست.
عضو کارگری شورای عالی کار افزود: تعیین هزینه سبد معیشت 
کار سختی نیست و آمار مشخص است اما می خواهند جلسات را 
طولانی کنند؛ در یک مقوله مرکز آمار ایران تورم بخش خوراکی 
را بیش از ۷۰ درصد اعلام کرد پس مؤلفه های لازم برای تعیین 

هزینه سبد معیشت وجود دارد و انجام آن، کار سختی نیست.

بخشتعاوندرگیرفقرفرهنگکارگروهیاسترشداقتصاددیجیتالدرگرورشداستارتاپها
  وزیر ارتباطات تاکید کرد: در کشور شاهد رشد استارتاپ ها و به واسطه آن اقتصاد 
دیجیتال هستیم اما این اقتصاد باید بیش از این رشد کند. رشد ما حدود ۶.۵ درصد 
تولید ناخالص داخلی است که نسبت به استاندارد کشورهای دیگر )حدود ۱۶ درصد( 
۱۰ درصد فاصله داریم که باید از آن اس��تفاده کنیم. این ۱۰ درصد نش��ان می دهد 
بازار بزرگی پیش روی این صنعت اس��ت و می تواند رش��د پیدا کند. ظاهر این آمار 
عقب ماندگی را نشان می دهد اما باطن آن فرصتی برای حکمرانی و سیاست گذاری 
مناسب در این حوزه است.محمدجواد آذری جهرمی افزود: توسعه زیرساخت های 

فناوری اطلاعات در ایران در س��ه دوره متوالی بالاترین نرخ رش��د جهانی را به خود اختصاص داده اما اس��تفاده از 
فناوری اطلاعات و کاربردهای جدید اغلب با تاخیر صورت می پذیرد.وی تاکید کرد: بخشی از این تاخیر منطقی و 
بخشی دیگر مقاومت در برابر تغییر است. آذری جهرمی افزود: کاربردهای جدید باید در داخل کشور به کسب و کار 
تبدیل شوند. چنین کسب و کارهایی شکل گرفته  و توانسته  بازار خود را به دست بیاورد. کاربردهای جدید فناوری 

اطلاعات در گذشته فقط در حد ایده بود اما امروز به کسب وکار تبدیل شده است.

معاون وزیر کار گفت: باید اصلاح قانون بخش تعاون بعد از ۹ سال تعیین تکلیف 
شود؛ لایحه این قانون قبل از دولت تدبیر و امید تهیه شده بود. به گزارش مهر، 
محمدجعفر کبیری افزود: در دنیا بیش از ۳ میلیون تعاونی داریم که ۲8۶ میلیون 
نفر شاغل هستند و ۱۰ درصد اشتغال را در اختیار دارند؛ ۳۰۰ تعاونی برتر در دنیا 
گ��ردش مال��ی ۲۱۰۰ میلیارد دلاری دارند.وی با بیان اینکه اقتصادهای برتر دنیا 
از ظرفیت تعاونی های موفق استفاده می کنند، ادامه داد: اولین تعاونی برتر دنیا با 
8۹ ، دومین با ۶۳ و سومین تعاونی با ۵8 میلیارد دلار گردش مالی، در حال کار 

هس��تند.کبیری گفت: در کش��ور ۹۴ هزار تعاونی فعال داریم که ۱.۷ میلیون نفر اش��تغال دارند که ظرفیت مناس��بی 
است. از طریق تعاونی ها می توانیم به تاب آوری، ایجاد اشتغال پایدار از طریق جذب سرمایه خرد مردمی و توسعه 
پایدار برس��یم.وی با اعلام اینکه فقر فرهنگ کار گروهی از جمله چالش های بخش تعاون اس��ت گفت: بودجه 
ترویجی ۲۰ برابر افزایش یافت و اگرچه کم اس��ت اما جهش محس��وب می ش��ود؛ همچنین دس��تورالعملی برای 

تشکیل تعاونی های دانش آموزی بعد از ۷ سال بین وزیر کار و وزیر آموزش و پرورش امضا و ابلاغ شد. 

 رئی��س هی��ات عامل صندوق توس��عه ملی گفت: دلیل 
تقاضای استمهال وام دولت از صندوق توسعه ملی قرار 
گرفتن در شرایط جنگ اقتصادی است.به گزارش فارس، 
مرتضی شهیدزاده با اشاره به اقدامات انجام شده توسط 
صندوق توسعه ملی در ۲ سال گذشته گفت: در نظامنامه 
اعتباری صندوق تصویب شد، فقط به شرکت هایی که تا 
8۰ درصد سهام آن خصوصی باشد، تسهیلات پرداخت 
ش��ود. رئیس صندوق توس��عه ملی بیان داشت: برای آن 
دس��ته از ش��رکت هایی که ۲۰ درصد سهام آن ها دولتی 
هس��ت هم محدودیت هایی در نظرگرفته ایم، از جمله 
اینکه حکم مدیران آن نباید توسط مقامات دولتی یا وزرا 
ابلاغ ش��ود. ش��هید زاده اظهار داشت: به دلیل مشکلات 
تحریم برخی از صادرکنندگان امکان صادرات نداشتند 
این در حالی است که صندوق به پروژه های تسهیلات 
ارزی  می پردازد که صادرات داش��ته باش��ند لذا از آنجا 

که تعدادی از فعالان اقتصادی به دلیل ش��رایط جنگ 
اقتصادی شرایط صادرات را نداشتند ما نیز با رئیس جمهور 
صحبت کردیم و وی نامه ای به مقام معظم رهبری تقدیم 
کردند و پیرو این درخواست ایشان اجازه دادند تا کسانی 
که اقس��اط معوقه دارند و درآمد مکفی ریالی نیز دارند، 
بصورت ریالی اقساط خود را بپردازند.  وی افزود: با توجه 
به اینکه صندوق توسعه ملی زیر نظر مقام معظم رهبری 
است برای بخش خصوصی و بخش دانش بنیان نعمت 
است، اما تا زمانی که بخش خصوصی بیشتر در تصمیم 
گیری ها نفوذ نداشته باشد مقصود به نفع مطلوب حاصل 
نمی ش��ود.  رئیس هیات عامل صندوق توس��عه ملی در 
پاسخ به انتقاداتی در مورد بازپرداخت تسهیلات ارزی از 
صندوق توسعه ملی توسط برخی به صورت ریالی گفت: 
صندوق توسعه ملی، غیر از ضوابط اساسنامه به هیچ کس 
تسهیلات نمی دهد مگر بر اساس مجوز خاص. این مجوز 
خاص هم یا از سوی شورای امنیت ملی به دلیل شرایط 
خاص است که باید به تنفیذ رهبر معظم انقلاب برسد و یا 
پرداخت تسهیلات به کسانی انجام می شود که مجوزی 
از رهبر انقلاب به دلیل شرایط خاص دریافت می کنند 
و یا اخیرا شورای عالی هماهنگی اقتصادی مجوز صادر 
کند که آن هم باید به تایید مقام معظم رهبری برسد، لذا 
دولت به هیچ وجه از صندوق توسعه ملی تقاضا دریافت 

تسهیلات نداشته و نمی تواند تقاضا کند.

  رییس انجمن س��رمایه گذاری های مش��ترک ایران و 
خارجی گفت: نقش س��رمایه گذاری خارجی در اقتصاد 
کلان فقط به خاطر ورود س��رمایه نیس��ت بلکه به خاطر 
تکنولوژی، برندهای بین المللی و ارتباطات بین المللی که 
شرکت های خارجی دارند و می توانند در تولید و صادرات 
به کش��ورهای همس��ایه به ما کمک کنند. سیدحسین 
س��لیمی در گفت وگو با ایلنا افزود: بدون س��رمایه گذاری 
خارج��ی در ای��ران، نمی توانیم رش��د جهش 8 درصدی 
ک��ه ج��زو برنا مه های کش��ور ب��وده را حاصل کنیم. این 
س��رمایه گذاری ها هم به نفع طرف خارجی  و هم به نفع 
اقتصاد کشور است و می تواند سرعت رشد اقتصادی را 
افزایش دهد.  س��لیمی گفت: ما ظرفیت جذب س��الانه 
حدود ۱۰۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری خارجی را داریم، 
هرک��دام از پروژه ه��ای بزرگ نفتی و پتروش��یمی ۲۰ تا 
۳۰ میلی��ارد دلار می توانند س��رمایه جذب کنند. رییس 
انجمن س��رمایه گذاری های مش��ترک ایران و خارجی 
گفت: به دلایل مختلف ما نتوانستیم مطابق با پتانسیل 
خود، س��رمایه گذاری های خارجی را جذب کنیم و تنها 
توانستیم در سال ۳ تا ۴ میلیارد دلار سرمایه گذاری خارجی 
جذب کنیم. یکی بندهای تحریم ها این اس��ت که اگر 
کسی در آمریکا سرمایه گذاری کرده باشد؛ نمی تواند به 
طور همزمان در ایران نیز س��رمایه گذاری داش��ته باشد. 
وی با تاکید بر اینکه وقتی ش��رکتی می خواهد در یک 

کشور سرمایه گذاری کند فقط به جمعیت آن کشور برای 
بازار مصرف توجه نمی کند. ما امکانات ۴۵۰ میلیون نفر 
جمعیت در اطراف ایران را داریم که با فاصله دو یا س��ه 
س��اعت از ما قرار دارند. این یکی از مس��ائلی اس��ت که 
خارجی ه��ا برای س��رمایه گذاری در یک کش��ور به آن 
توجه می کنند. اینکه اینجا می توانند برای ۴۵۰ میلیون 
مصرف کننده، محصول را طراحی کنند نکته بسیار مهمی 
است. برند آنها می تواند در کشورهای اطراف که کالاهای 
آنها عرضه می ش��ود کمک کننده باش��د. رییس انجمن 
سرمایه گذاری  اضافه کرد: قبل از روی کار آمدن ترامپ 
که مش��کل تحریم ها رو به بهبود می رفت، روزی نبود 
که سرمایه گذاری برای ورود به کشور اقدام نکند و ورود 
سرمایه گذاران خارجی بسیار رونق پیدا کرده بود اما بعد از 
تشدید تحریم ها و مزید بر علت شدن شیوع کرونا، ورود 

سرمایه گذاران خارجی بسیار کاهش پیدا کرد.  

امكان رشد ظرفيت اقتصادی ايران وجود دارد  شهيد زاده تاكيد كرد

تحريم و FATF موانع اصلی ورود سرمايه خارجی  حمايت صندوق توسعه ملی از  بخش خصوصی


